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Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych Vám jménem všech 

zaměstnanců Obecního úřadu v  Dobré 
srdečně popřál všechno nejlepší, hodně 
zdraví, štěstí a radosti v novém roce 2024.

V  pondělí 11. prosince minulého roku 
proběhlo 6. jednání zastupitelstva obce, na 
kterém jsme mimo jiné projednali a schvá-
lili Obecně závaznou vyhlášku obce Dob-
rá, o  místním poplatku za provoz systému 
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, 
využívání a  odstraňování komunálních od-
padů. Dochází ke zvýšení poplatku z 550 na 
650  Kč na osobu, ale zůstávají v  platnosti 
všechny stávající úlevy. Nadále platí osvobo-
zení seniorů nad 80 let a dětí do 10 let. Děti 
od 11 do 15 let mají poloviční sazbu. Navý-
šení poplatku je vyvoláno zvýšením nákladů 
na dopravu a  navyšováním nákladů, které 
obec musí platit za uložení komunálních 
odpadů na Frýdeckou skládku. I  přes toto 
navýšení poplatku musí obec systém odpa-
dového hospodářství nadále dotovat. Sou-
časně bych rád poděkoval všem občanům, 
kteří využívají barevné kontejnery na třídě-
ný odpad. Díky důslednému třídění plastů, 
skla a  papíru, se nám daří udržet poplatek 
na přijatelné částce a  doufáme, že to bude 
na delší dobu. Také jsme schválili Obecně 
závaznou vyhlášku o  místním poplatků ze 
psů. I zde došlo k navýšení a to tak, že jsme 
navýšili poplatek za jednoho psa ze 100 Kč 
na 200 Kč a za druhého a každého dalšího 
psa držitele z 200 Kč na 300 Kč. Důvodem 
zvýšení poplatku jsou rostoucí náklady obce 
související s  častým odchytem toulavých 
psů a zajištění krmení po dobu, než se o něj 
přihlásí majitel. 

Nejdůležitějším bodem jednání byl 
rozpočet. Zastupitelstvo schválilo roz-
počet obce Dobrá na rok 2024 s  pří-
jmy ve výši 79  039  400, - Kč, výdaji ve 
výši 102  039  400,-  Kč, kdy rozdíl je kry-
tý fi nancováním z  minulých let ve výši 
23 000 000,- Kč. Rezerva rozpočtu na neo-
čekávané výdaje je 5 995 400, - Kč. Součástí 
schváleného rozpočtu je také plán investič-
ních akcí, kdy plánované investice pro tento 
rok jsou ve výši 25 850 000, - Kč a opravy 
majetku ve výši 13 725 000, - Kč. 

Dále jsme rozhodli o  poskytnutí dotací 
pro Adámkovu vilu – DZR, z.ú., Raškovice, 
Charitu Frýdek-Místek, Slezskou diakonii, 
Klub seniorů Dobrá z.s., SDH Dobrá a dal-
ší. Také jsme projednali rozpočtová opatře-
ní provedená radou obce nebo odměny pro 
členy výborů a  komisí, kteří nejsou členy 
zastupitelstva. 

Na závěr mi dovolte maličké ohlédnu-
tí. K  novému roku patří také rozloučení 
s  tím uplynulým. Byl to pro naši obec rok 
úspěšný. Podařilo se nám dokončit některé 
projekty jako např. plochy pro parkování 
a  chodníky před základní školou, oprava 
sportovních ploch na multifunkčním hřiš-
ti, oprava střechy nad společenským sálem 
nebo bezbariérový přístup v objektu obecní-
ho úřadu, celkem za více než 24 mil. korun. 
Pevně doufám, že i v začínajícím roce 2024 
budeme společně pokračovat v  již započa-
tých projektech i  přípravě nových investic. 
Těším se na tuto spolupráci a  věřím, že to 
potěšení je a  bude i  nadále oboustranné. 
Přeji Vám všem krásný začátek nového roku 
plného tolerance a pochopení.

Ing. Jiří Carbol, starosta obce
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Návrhy pro participativní rozpočet 2025
S  novým rokem se nám přiblížil i  ter-

mín pro podávání návrhů pro participativní 
rozpočet na rok 2025. Zastupitelstvo obce 
schválilo na svém jednání dne 12.  6.  2023 
„Zásady participativního rozpočtu obce 
Dobrá“, kterými se tento proces řídí. Par-
ticipativní rozpočtování je postup, kdy 
občané mohou vstoupit do rozpočtového 
procesu a  ovlivnit tak, na co budou vyna-
loženy veřejné finance. Občané tak mohou 
rozhodovat o části peněz z obecního rozpoč-
tu společně se svými volenými zastupiteli. 
Jednotlivé návrhy musí splňovat náležitosti 
dle zásad participativního rozpočtu, z  nich 
nejdůležitější je finanční limit, který činí 
1 mil. Kč bez DPH.

Následně budou tyto návrhy formálně 
zkontrolovány a  vyhodnoceny, zda splňují 
veškeré náležitosti. Poté budou úspěšné ná-
vrhy představeny veřejnosti a následně pro-
běhne hlasování občanů, které určí vítězný 
projekt(y) a  pořadí ostatních. Realizovat 
bude možno maximálně tři návrhy dle pořa-
dí z hlasování, a pouze tehdy, když v součtu 
opět nepřesáhnou 1 mil. Kč bez DPH.

Veškeré podrobnosti, zásady a potřebné 
přílohy jsou k dispozici:
https://www.dobra.cz/obecni-urad/doku-
menty-ke-stazeni/participativni-rozpocet/

Pavel Peterek, místostarosta
Marcela Kolková, vedoucí finančního odboru

NÁVŠTĚVY OBČANŮ 
Před vánočními svátky jsme se zástup-

cem komise pro rodinu a  občanské zále-
žitosti panem Čeňkem Juřicou navštívili 
naše občany v  sociálních zařízeních pro 
seniory. Všude vládla vánoční atmosféra, 
zářily nazdobené stromky, vládla pohoda 
a  klid. V  zařízení pro seniory v  Komorní 

Lhotce jsme měli štěstí, právě k  nim při-
jel dětský sbor z  Karviné a  všem zpříjem-
nil „čekání na Ježíška“ zpěvem zimních 
a  vánočních písniček. Na konci pásma 
si společně se sborem zazpívali i  senio-
ři a  personál. Byly to moc pěkně strávené 
chvíle. Navštívili jsme celkem 7 zařízení, ve 
kterých žije 9 našich občanů. Předali jsme 
jim drobné dárky pro potěšení, za které byli 
moc vděční. K dárkům jsme přiložili vánoč-
ní přáníčka, které děti vyrobily a odevzdaly 
u příležitosti rozsvícení vánočního stromu 
u nás v Dobré. V očích obdarovaných byla 
vidět radost, vděk a  sem tam se i  zaleskla 
slzička dojetí.

Ludmila Baranová,  
místostarostka obce

 Termín pro přijímání návrhů je od 1. 2. 2024 do 31. 3. 2024.
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ÚŘEDNÍCI OBECNÍHO ÚŘADU  
V DOBRÉ PODPOŘILI TRŽIŠTĚ RADOSTI  

MOBILNÍHO HOSPICU ONDRÁŠEK
Mobilní hospic Ondrá-

šek umožňuje nevyléčitel-
ně nemocným dospělým 
i dětem dožít svůj život dů-
stojně a  DOMA. Provází 
rodiny v  náročném období 
umírání. Do domácností 
dodávají odbornou zdra-
votní, sociální i  psycho-
logickou péči tak, aby se 
pečující o  svého blízkého 
dokázali postarat.

Aby zajistili financová-
ní svých služeb, zřídili „TR-
ŽIŠTĚ RADOSTI“, kde 
dobrovolní dárci poskytují 
zdarma různé produkty, ať 
už zakoupené, z vlastní vý-
roby či poukázky na různé 
služby, sportovní aktivity, nebo sezónní 
záležitosti, jako je ke konci roku domácí 
vánoční cukroví.

Práce mobilního hospicu Ondrášek se 
velice dotkla srdcí úřednic našeho obecní-
ho úřadu. Iniciátorkou celé akce byla paní 
Markéta Řízková, která vymyslela, že by-
chom mohli napéct vánoční cukroví a  po-
skytnout ho právě tržišti radosti hospicu 
Ondrášek.

A  tak jsme sepsaly seznam receptů, 
stanovily počty dávek, nakoupily materiál, 
domluvily se na termínu pečení a daly se do 
práce. K pečení jsme využily kuchyň v ha-
sičské zbrojnici. Sešly jsme se vybavené 
zástěrkami, válečky, váhami, vařečkami, 

mísami, plechy a  mnoha 
dalšími potřebami k  peče-
ní a daly se do práce. Ráno 
jsme začaly a  odpoledne 
jsme se rozcházely s  krás-
ným hřejivým pocitem 
u  srdce, že jsme podpořili 
dobrou věc. V  lednici bylo 
připravených 20 dárkových 
krabiček s cukrovím, v kaž-
dé bylo přes 1/2kg dobrot.

Svými výrobky pro tr-
žiště radostí přispěla také 
paní Jarmila Lisníková 
vynikajícími domácími za-
vařeninami a paní Marcela 
Krestová vlastnoručně uši-
tými dekoracemi a hračka-
mi pro děti. 

Druhý den jsem vše naložily do auta 
a  jely předat výrobky do Ondrášku. Nad-
šení zaměstnankyň bylo obrovské. Cukroví 
se všem líbilo. U  kávy jsme se seznámily 
s jejich prací, s jejich posláním. 

Myslím si, že spousta lidí netuší, že tato 
služba existuje. Kdo z nás zažil situaci, že 
mu ze života odchází někdo z  nejbližších, 
ví, co prožíval. Jsou to velice těžké chvíle, 
které se nedají popsat slovy. Mobilní hos-
pic Ondrášek umí na tuto situaci připravit 
nejen rodinu, ale i  umírajícího. Vyslechly 
jsme několik anonymních příběhů a věřte, 
že naše podpora padla na úrodnou zem.

Krásný je pocit, že člověk umí nezištně 
pomoci tam, kde je to zapotřebí.
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TŘÍDĚNÍ ODPADŮ JE VĚCÍ KAŽDÉHO Z NÁS
Vzhledem ke zvyšujícím se cenám za 

uložení odpadu a ke zvýšení sazby DPH 
 za sběr, svoz a odstranění komunálních 

odpadů z 15% na 21%, což bylo schváleno 
v „konsolidačním balíčku“, jsme byli nuce-
ni přistoupit ke zvýšení poplatku za sběr, 
svoz a odstranění odpadu. 

I  my můžeme přispět ke snížení ná-
kladů na likvidaci odpadů, a  to důsled-
ným tříděním. V  souladu se zákonem 
č.  541/2020Sb. o  odpadech, příloha č. 9, 
je stanovena hranice pro sníženou cenu za 
uložení odpadu na 170 kg odpadu jednoho 
občana. Pokud se budeme pohybovat pod 
hranicí množství uloženého odpadu na 
skládce – 170 kg na osobu, činí poplatek za 
uložení 500Kč/1 t. Jakmile toto množství 
uloženého odpadu překročíme, je cena za 
uložení už 1250Kč/1 t. A to je velký rozdíl.

Vůbec Vás tímto nenabádám k  zaklá-
dání černých skládek či k  pálení odpadu 
v  kamnech. Chci Vás navést na cestu dů-
slednějšího třídění komunálního odpadu. 
Pokud jste někde zaslechli, že se odpady 
stejně sypou na jednu hromadu, nevěřte 
tomu. Mějte na paměti, že finance, které 
obec vynakládá z  obecní pokladny za ulo-
žení a likvidaci odpadů, by mohly být vyu-
žity jinak a účelněji. 

Každá domácnost obdržela svého času 
od obecního úřadu tašky na třídění odpadů 
v daných barvách – žlutá na plasty, modrá 
na papír a  zelená na sklo. Je to už pár let 
a nic nevydrží věčně, proto jsme se rozhod-
li Vám tyto tašky znovu poskytnout. Vzhle-
dem k  dlouhé dodací lhůtě budou dodány 
na obecní úřad až během března či dubna. 

Každý, kdo uhradí poplatky za svoz odpa-
du, dostane sadu těchto tašek. S  nimi je 
třídění jednoduché. Pak už stačí jen jejich 
obsah přesypat do určených kontejnerů 
a  je to. Přemýšlejte nad tím, co odhodíte 
do odpadkového koše a  co se může třídit 
a umístit do barevných tašek k tomu urče-
ných či do kompostu. Tak můžeme docílit 
snížení nákladů na svoz a likvidaci odpadů.

Máme k  dispozici také sběrný dvůr, 
kde můžete odkládat papírové a lepenkové 
obaly, plastové a kovové obaly, kompozitní 
a  skleněné obaly, pneumatiky z  osobních 
aut, dřevo, sklo, plasty, kovy, oděvy a  tex-
tilní materiál, biologický rozložitelný a ob-
jemný odpad.

Dále též syntetické motorové, převodo-
vé a  mazací oleje, obaly obsahující zbytky 
nebezpečného odpadu, absorpční činidla, 
filtrační materiály, čisticí tkaniny, ochran-
né oděvy, rozpouštědla, kyseliny, zásady, 
fotochemii, pesticidy.

Můžete se zbavit rovněž zářivek a jiné-
ho odpadu obsahujícího rtuť nebo chloro-
vodíky, oleje a tuk, barvy, lepidla, pryskyři-
ce, baterie, akumulátory, elektrické a elek-
tronické zařízení.

Zejména Vás chci požádat, abyste le-
penkové obaly, velké krabice i  jiný odpad 
určený ke třídění, při ukládání do kontej-
nerů, které jsou umístěny v určených loka-
litách, složili tak, aby zabraly co nejméně 
místa a  nedávali je dovnitř nerozložené. 
Kontejner tak nebude předčasně přepl-
něn. Každý z nás již určitě zažil situaci, kdy 
přineseme tříděný odpad na sběrné místo 
a  zjistíme, že jsou kontejnery přeplněné. 
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SmVaK Ostrava a.s. informuje
Oznámení o změně ceny vodného a stočného od 1. 1. 2024

Na základě usnesení představenstva akciové společnosti byly v souladu s platnou legis-
lativou schváleny nové ceny vodného a stočného s účinností od 1. ledna 2024 takto:

Voda pitná (vodné) 59,99 Kč/m3 (bez DPH) 67,19 Kč/m3 (vč. 12% DPH)
Voda odvedená (stočné) 58,54 Kč/m3 (bez DPH) 65,56 Kč/m3 (vč. 12% DPH)

Informace k místním poplatkům pro rok 2024

I. Místní poplatek ze psů
Obecně závazná vyhláška obce Dobrá 
o  místním poplatku ze psů č. 2/2023, ze 
dne 11. 12. 2023.

Poplatek ze psů – sazba poplatku činí roč-
ně 200 Kč. Za každého dalšího psa se saz-
ba zvyšuje o  50 % sazby - tzn. za každého 
dalšího psa téhož majitele 300,- Kč

Poplatek ze psů se platí ze psů starších 
3 měsíců. 

Poplatek je možno uhradit během ledna, 
února až do konce března 2024.

Platbu možno provést hotově do pokladny 
OÚ Dobrá, dveře č. 17

nebo převodem na účet číslo:  
168 197 5309/0800, VS: 1341 + čp.

POPLATEK  JE  SPLATNÝ  
DO  31. 3. 2024  

Ohlašovací povinnost vzniku a zániku po-
platkové povinnosti majitelů psů

Držitel psa je povinen ohlásit správci po-
platku vznik své poplatkové povinnosti do 
30 dnů ode dne, kdy se pes stal starším tří 
měsíců, nebo ode dne, kdy nabyl psa starší-
ho tří měsíců. 

Ve lhůtě 30 dnů je povinen ohlásit také zá-
nik své poplatkové povinnosti (např. úhyn 
psa, jeho ztrátu, darování nebo prodej).

Formuláře k přihlášení psa a změnu - odhlá-
šení psa na webových stránkách obce najde-
te v záložce - Místní poplatky.

II. Místní poplatek za obecní sys-
tém odpadového hospodářství
Obecně závazná vyhláška o  místním po-
platku za obecní systém odpadového hos-
podářství č. 1/2023, ze dne 11. 12. 2023

Když budeme s  prostorem kontejneru na-
kládat hospodárně, umístíme do nich da-
leko více odpadu a nebudeme nosit odpad 
sem a tam a rozčilovat se. 

Pevně věřím, že se nám podaří restarto-
vat třídění odpadu v naší obci. Děkuji Vám 
všem za zodpovědnost, se kterou ke třídění 
odpadů přistupujete.

Ludmila Baranová,  
místostarostka obce 
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Poplatek za odpady pro fyzickou osobu 
přihlášenou v obci 
– sazba poplatku je 650,- Kč.

– Děti od 11-15 let včetně – ve výši 50 % 
sazby.

– Osvobozeni od poplatku jsou:  - děti do 
věku 10 let včetně

– občané obce Dobrá starší 80 let včetně.                                   

Poplatek za odpady z vlastnictví nemovi-
té věci zahrnující byt, rodinný dům nebo 
stavbu pro rodinnou rekreaci, ve které 
není přihlášena žádná fyzická osoba a která 
je umístěna na území obce, činí 650,- Kč.                                       

Formuláře k přihlášení k poplatku za odpa-
dy naleznete na webových stránkách obce 
v záložce – Místní poplatky.

Poplatek je možno uhradit během ledna, 
února,… až do konce září 2024.

Platbu možno provést hotově do pokladny 
OÚ Dobrá, dveře č. 17
nebo
převodem na účet číslo: 
168 197 5309/0800, VS: 1337 + čp.

- do poznámky uvádějte, za koho odpady 
platíte – vypište jednotlivé osoby.

POPLATEK  JE  SPLATNÝ  
DO  30. 9. 2024

Informace k osvobození a úlevám od po-
platku za odpady

Co je nutno udělat?  
Podat písemnou žádost a  doložit příslušné 
dokumenty.

Do kdy musím podat písemnou žádost a do-
ložit příslušné dokumenty?
Do 30 dnů od skutečnosti zakládající nárok 
na osvobození a úlevu.

Kde vezmu žádost?
Žádost si můžete vyzvednout na Obecním 
úřadě Dobrá, kancelář č. 17, nebo v záložce 
– Místní poplatky.

Kdo písemnou žádost nepodává
1. zákonní zástupci dětí do věku 10 let včet-

ně

2. zákonní zástupci dětí od 11-15 let včetně

3. občané obce Dobrá starší 80 let včetně

4. vlastník stavby určené k  individuální re-
kreaci nebo vlastník rodinného domu, ve 
kterém není hlášena k  trvalému pobytu 
žádná fyzická osoba, a  to v  případě, že 
vlastník nebo alespoň jeden ze spolu-
vlastníků má v obci trvalý pobyt.

Kdo písemnou žádost podává do 30 dnů, po-
kud chce uplatnit úlevu nebo osvobození 

1. studenti, kteří studují a  jsou ubytování 
mimo své trvalé bydliště, alespoň 6 měsíců 
v roce, maximálně do věku 26 let. 

2. všichni ostatní, kteří spadají do skupin 
v této Obecně závazné vyhlášce čl. 6 Osvo-
bození a  úlevy (vyjímaje těch, kteří jsou 
uvedeni v odstavci – Kdo písemnou žádost 
nepodává)

3. poplatníci, kteří jsou přihlášeni v  obci 
a  kteří jsou poplatníky poplatku za odklá-
dání komunálního odpadu z  nemovité věci 
v jiné obci a mají v této jiné obci bydliště.
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Žádost o  poskytnutí osvobození či úlevy si 
můžete vyzvednout na Obecním úřadě Dob-
rá, kancelář č. 17, kde Vám budou i zodpo-
vězeny dotazy, jak si úlevu, či osvobození 
vyřídit, a hlavně kdy, což je nejdůležitější.

Také jsou tyto žádosti na webových strán-
kách obce v záložce Místní poplatky.

III. Místní poplatek ze vstupného
Obecně závazná vyhláška obce Dob-
rá o  místním poplatku ze vstupného 
č. 3/2023, ze dne 11. 12. 2023

Poplatek ze vstupného – sazba poplatku 
činí 20 % z vybraného vstupného na:
kulturní akci, sportovní akci, prodejní nebo 
reklamní akci.

Poplatník (fyzická nebo právnická osoba), 
která akci pořádá, je povinna nejpozději 5 
dnů před konáním akce ohlásit (vyplnit 
formulář) správci poplatku (dveře č. 17) 
druh akce, datum a  hodinu jejího konání, 
výši vstupného.

POPLATEK  JE  SPLATNÝ  
DO 15 DNŮ  ode dne skončení akce

Formuláře k  ohlášení akce naleznete na 
webových stránkách obce v záložce  – Míst-
ní poplatky.

IV. Místní poplatek za užívání ve-
řejného prostranství
Obecně závazná vyhláška obce Dobrá 
o místním poplatku za užívání veřejného 
prostranství č. 4/2023, ze dne 11. 12. 2023

Poplatek za užívání veřejného prostran-
ství
- se platí za zvláštní užívání veřejného pro-
stranství, kterým se rozumí provádění vý-
kopových prací, umístění dočasných staveb 
a  zařízení sloužících pro poskytování pro-
deje a  služeb, pro umístění staveních nebo 
reklamních zařízení, zařízení cirkusů, luna-
parků a jiných

obdobných atrakcí, umístění skládek, vyhra-
zení trvalého parkovacího místa a  užívání 
tohoto prostranství pro kulturní, sportovní 
a reklamní akce nebo potřeby tvorby filmo-
vých a televizních děl. 

Poplatník místního poplatku (fyzická nebo 
právnická osoba), která užívá veřejné pro-
stranství způsobem výše uvedeným. V  pří-
padě vzniku platební povinnosti v důsledku 
realizace stavebních prací je poplatníkem 
vždy investor.

Ohlášení provede poplatník (vyplní for-
mulář) správci poplatku (dveře č. 17) nej-
později 5 dní před zahájením užívání 
veřejného prostranství – není-li to možné, 
je povinen podat nejpozději v  den zahájení 
užívání veřejného prostranství. 

Poplatek se platí od prvého dne užívání ve-
řejného prostranství, až do dne, kdy toto 
užívání skončilo.

Výši tohoto poplatku určuje čl. 5 Obecně zá-
vazné vyhlášky o místním poplatku za užívá-
ní veřejného prostranství. 

Místa veřejného prostranství jsou uvedená 
v Příloze č. 1, která je nedílnou součástí této 
vyhlášky.  
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Právní poradna 
pro občany obce Dobrá bude v roce 2024  probíhat každou první středu v měsíci 

 v době od 16 – 17 hodin v budově Obecního úřadu Dobrá, 1. poschodí. 
Termíny: 7.2., 6.3., 3.4., 15.5., 5.6., 3.7., 7.8., 4.9., 2.10., 6.11., 4.12. 2024.

OBEC HLEDÁ
Obec Dobrá hledá pracovníka na pozici SPRÁVCE SPOLEČENSKÉHO SÁLU v zá-

kladní škole v Dobré, a to na dohodu o provedení práce. Nástup od 1.3.2024. Pracovní 
doba je nepravidelná, včetně víkendů. Požadujeme vstřícné jednání, zkušenosti s prací 
s  lidmi, bezúhonnost, flexibilitu, spolehlivost, důslednost při výkonu práce. Nabídky 
doručte na obecní úřad v Dobré do 29.2.2024, na obálku nadepište „SPRÁVCE SÁLU“. 
Pro podrobnější informace kontaktujte místostarostku Ing. Ludmilu Baranovou, tel.č. 
721 441 103.

Termíny uzávěrek  
Doberských listů na rok 2024

Pondělí 
5.2., 4.3., 8.4., 6.5., 3.6., 1.7., 5.8., 2.9., 7.10., 4.11., 2.12. 2024   

příspěvky v tyto termíny je možné zasílat pouze do 12 hodin.

Pozvánka na cestovatelskou besedu
Cestovatel Libor Bureš navštíví naši 

obec již podruhé, přijede na pozvání Komise 
pro kulturu a školství při Radě obce Dobrá. 
Pan Bureš, jeden ze zakladatelů úspěšné 
cestovní kanceláře VSACAN tour, tentokrát 
pohovoří o své cestě Transsibiřskou magis-
trálou – železniční trasou z  Moskvy až na 
druhý konec Ruska do Vladivostoku. Akce 
se koná 5. března od 17:00 v Kulturním sále 
při Základní škole v Dobré.

Pokud bychom sečetli dny, které Libor 
Bureš strávil na cestách světem, bylo by to 
dohromady více než patnáct let. Ze svých vý-

prav pořídil spoustu dokumentárních foto-
grafií, které ukazuje na svých cestopisných 
přednáškách. Přednášel již na více než tři 
sta besedách. Celý život je spojen s městem 
Vsetín. 

Transsibiřská magistrála je nejdelší že-
lezniční tratí na světě. Hlavní dopravní tepna 
Ruska je dlouhá necelých 10 tisíc kilometrů 
a byla postavena na přelomu 19. a 20. stole-
tí. Cesta od začátku na konec trati trvá zhru-
ba 6 dní.

Petr Salamon za Komisi pro kulturu  
a školství při radě obce Dobrá
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Klub seniorů - Ohlédnutí seniorů za rokem 2023
Svou celoroční činnost jsme si napláno-

vali v lednu na výroční členské schůzi a my-
slím, že práce i zábavy bylo dost.

Pétanque jsme si během roku moc ne-
zahráli, z důvodu rekonstrukce hřiště a na 
bowling jsme vyrazili dvakrát. Oslavili 
jsme také MDŽ i Den matek s programem 
dětí z mateřské školky.

Zajeli jsme vlakem do Koníčka na zele-
né pivko, na koncert Štefana Margity a do 
divadla Šmíry ve Frýdku-Místku. Hezky 
jsme se pobavili na akci pořádané SPOM 
Na Kamenitém.

Zájezdů bylo celkem sedm. Nejdříve 
společně se zahrádkáři do Polska pro-
hlédnou si hezké skleníky a  samozřejmě 
nakoupit květiny, abychom si vyzdobili 
zahrádky. Následovaly lázně Piešťany, kde 
jsme prožili pět skvělých dnů. Pak zájezd 
do Olomouce na Svatý kopeček a Expozice 
času ve Šternberku. V  srpnu jsme zamíři-
li na Lysou horu, pak do ZOO v  Ostravě, 
a  také na výstavu Floria v  Kroměříži, kde 
jsme opět nakupovali. Poslední zájezd do 
Loštic na tvarůžky a podívat se na vánoční 
Olomouc.

Všech zájezdů se zúčastnili i nečlenové 
a vždy byla spokojenost.

Tradičně proběhlo smažení vaječiny na 
jaře a opékaní buřtů na podzim.

Závěr roku jsme měli veselý. Při Mi-
kulášské nadílce zahrála i  country kapela, 
taky jsme si zazpívali.

Během roku jsme se účastnili akcí po-
řádaných Krajskou radou seniorů. Byly 
to sportovní hry v  Mořkově, Den seniorů 

v  Hlučíně a  vědomostní kvíz ve Vyšních 
Lhotách.

Pro veřejnost jsme uspořádali výstavu 
Poklady z půdy a Čaj o páté, s programem 
a tentokrát v pyžamovém úboru. Ale asi se 
lidé nechtějí bavit, návštěva byla minimál-
ní.

Poprvé jsme měli svůj stánek s  občer-
stvením na Velké doberské, kde měla naše 
zelňačka úspěch.

Zapojovali jsme se i do společných akcí, 
např. přednášce o  čajích, dohled u  skáka-
cího hradu na bleším trhu, výpomoc při 
výstavě ovoce a zeleniny. Senioři byli vždy 
ochotni se zapojit a dle potřeby pomoci.

K zajištěni akcí bylo potřeba nejen prá-
ci, ale i  finanční prostředky. Proto musí-
me poděkovat všem sponzorům, kteří nás 
podpořili. Využili jsme také dotace z  pro-
jektu Zdravé stárnutí, poskytnuté Morav-
skoslezským krajem a  zajeli do Prahy na 
Vyšehrad a do divadla Na Fidlovačce. Nej-
větší poděkování však patří našemu Obec-
nímu úřadu v  Dobré, nejen za poskytnutí 
finanční dotace, ale i  technickou výpomoc 
při dovybavení naší klubovny a také „malé 
tělocvičny”, která slouží jednou v týdnu ke 
cvičení.

Můžeme si jen přát, aby zájem seniorů 
neklesal a nadále pokračovala dobrá spolu-
práce mezi všemi v naší obci.

K  tomu přeji všem spoluobčanům, bě-
hem celého roku, hodně sil, zdraví, elánu 
i dobré nálady.

Drahomíra Gryžbonová, 
 předsedkyně Klubu seniorů 
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Ohlédnutí za činnosti 
výjezdové jednotky SDH Dobrá v roce 2023

Jednotka měla  v roce 2023  24 členů, přičemž byl přijat jeden nový člen. V roce 2024 se 
naše členská základna rozšíří o další 3 členy, kteří dovrší 18 let. Tito dorostenci absolvovali 
v srpnu 2023 kurz s názvem „Rescue Camp“, kde cvičili společně s profesionálními hasiči 
různé činnosti, které mohou očekávat v rámci činnosti v JSDH. Každoročně si hasiči prohlu-
bují znalosti ve specializovaných činnostech v Jánských koupelích, kde se nachází hasičská 
škola, aby byli dále schopni plnit úkoly při zdolávání mimořádných událostí. 

V roce 2023 naše jednotka zasahovala celkem u 35 zásahů, z toho 6 událostí bylo neemer-
gentních, které jsou zařazeny do kategorie „ostatní činnost“. Při porovnání s minulými roky 
je počet událostí mírně podprůměrný. V prvním čtvrtletí byla naše jednotka předurčená jako 
záloha za stanici HZS „Nošovice Hyundai“, kdy v případě potřeby držela jednotka dočasně po-
hotovost na stanici za tuto jednotku, aby včas mohla zasáhnout v případě mimořádné události 
v tomto podniku. Během tohoto období držela jednotka pohotovost celkem třikrát.

Graf typu událostí, řešených v roce 2023

Graf podtypu událostí, řešených v roce 2023



1/2024

- 13 -

Výčet zásahu za rok 2023 je možné vyčíst z grafu, kde je zřejmé, že nejčastějším zásahem 
byla „technická pomoc“, a to konkrétně odstranění stromu a transport pacienta do vozidla 
ZZS. U požáru naše jednotka zasahovala celkem 10x, z toho pouze 3 požáry byly v katastru 
obce Dobrá. Většina požárů se stala ve Frýdku-Místku, kdy se jednalo především o požáry 
ve výškových budovách.

Zúčastnili jsme se také 2 cvičení. První cvičení bylo prověřovací, kdy jsme zasahovali 
u nafi ngovaného úniku čpavku v hale Polárka ve Frýdku-Místku. Druhé cvičení bylo taktic-
ké a byli jsme vyslání k požáru kravína do sousedních Dobratic.

Naše jednotka dále také asistuje coby požární dozor při různých obecních i neobecních 
akcích, kde mimo jiné vystavujeme i naši techniku, se kterou zastáváme svou činnost. Tento 
rok jste mohli vidět například ukázku výroby pěny nebo hašení oleje v domácnosti.

Naše jednotka nezasahuje pouze v katastru naší obce, ale jezdí vypomáhat při vážnějších 
událostech i do nejbližšího okolí. Během roku jsme zasahovali u 21 událostech v obci Dobrá, 
8x ve Frýdku-Místku, 2x v Dobraticích a Nošovicích a po jednom zásahu jsme měli na Paz-
derné a v Hnojníku.

Graf zásahů podle měsíců.

Graf zásahů podle měsíců.
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Nejčastěji se události stávaly v letních měsících. Jednalo se především o různé akce pro 
občany, větrné smrště a likvidace hmyzu. V prosinci se jedná především o nakloněné stromy 
a tento rok i dvě záchrany zvířat.

Nejzávažnějším požárem v našem okolí za uplynulý rok byl z mého pohledu požár v pod-
niku Saft Ferak v  Raškovicích, kdy se naše jednotka neúčastnila přímo hasebních prací, 
ale držela pohotovost za jednotku HZS Nošovice, pro případ události v podniku Hyundai. 
Pohotovost jsme drželi od 23:52 až do ranních 6:00. Mezi největší událost za uplynulý rok 
patří požár na Frýdecké skládce, kdy kouř z pneumatik byl vidět na kilometry daleko. Nej-
vzdálenější událost, kterou naše jednotka řešila, byla až v Hnojníku, kde jsme odstraňovali 
strom z hlavní komunikace při větrné smršti. Mezi poslední události minulého roku patří 
velmi medializovaný „Odchyt rysa“, kdy k naší a profesionální jednotce dojela na pomoc 
i specializovaná jednotka z Ostravy – Přívozu. Na mapě níže jsou zobrazeny události zasa-
zeny do mapy, které se nachází na veřejném zdroji www.hzsmsk.cz. 

Z mapy lze vyčíst u jakých typu událostí a v jakých lokalitách v okrese jednotka zasaho-
vala. Další informace o  zásazích, včetně kompletní ročenky naleznete na webové stránce 
www.sdhdobra.cz.

Závěrem bychom chtěli touto formou poděkovat všem členům výjezdové jednotky Sboru 
dobrovolných hasičů Dobrá za jejich kladný přístup k práci a výzvám, které jim během roku 
okolnosti přinesly. Dále bychom chtěli poděkovat vedení obce Dobrá, se kterou úzce spolu-
pracujeme, jak při mimořádných událostech, tak při údržbě techniky, vybavení a udržování 
akceschopnosti jednotky. V neposlední řadě bychom chtěli poděkovat i občanům, protože 
díky jejich zodpovědnosti a ohleduplnosti nevznikaly v obci zbytečné události, u kterých by-
chom museli zasahovat. 

Za JSDH Dobrá, velitel družstva, Ing. Radim Bürger

Události zasazeny do mapy
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Základní škola Dobrá informuje…
VáNOčNí JArMArK  
A DEN OTEVřENÝcH DVEří

V  sobotu 9. prosince se konala největ-
ší školní akce pro veřejnost, a  to vánoční 
jarmark spojený s  dnem otevřených dveří. 
V průběhu sobotního dopoledne měly stov-
ky návštěvníků možnost nejen nakoupit 
výrobky našich žáků, ale také si užít bohatý 
program připravený ve třídách a  v  odbor-
ných učebnách. 

Návštěvníci si mohli prohlédnout odbor-
né učebny, poznat české či světové vánoční 
tradice, ochutnat vánoční oplatky, vyzkou-
šet logické hádanky a  šifry, získat tipy na 
vánoční dárky, protáhnout tělo a zhlédnout 
další zajímavé aktivity, které si naši šikovní 

učitelé připravili. Pro loňský velký zájem 
o školní kavárnu jsme ji letos přesunuli do 
příjemného prostředí sálu a opět bylo plno. 
V  zasněženém venkovním atriu se mnozí 
zaposlouchali do vánočních hřejivých tónů 
naších žáků, zahřáli se vánočním čajem 
a užívali si kouzelnou předvánoční atmosfé-
ru umocněnou mrazivým počasím. 

Podle milých slov a  děkovných zpráv 
účastníků soudím, že se nám jarmark 
opravdu povedl, a já svým kolegům a dětem 
moc děkuji. 

Mgr. Radka Otipková, ředitelka

OKrESNí PřEbOr šKOL V šAcHu 
2023, 1.-5. rOčNíK

Ve Středisku volného času Klíč ve Frýd-
ku-Místku se v úterý 5. prosince uskutečnil 
Okresní přebor škol žáků 1.-5. třídy. Celkem 
se turnaje zúčastnilo 20 družstev a 83 hráčů. 
Ve hře byly nejen body za vítězství, ale pře-
devším souboj o medailová umístění. Nejlá-
kavějším cílem zcela jistě bylo se umístit na 
prvních dvou místech celkového pořadí, ne-
boť ty zaručovaly postup na krajský přebor.

Naši školu reprezentovala dvě druž-
stva: 1. družstvo soutěžilo ve složení Mi-
chal Vaněk, Daniel Malucha, robin škola 
a Martin Vaněk a 2. družstvo bylo ve slo-
žení Jonáš bobek, Matyáš Koutný, Jind-
řich Pohludka, bartoloměj Novák. 

A jak to dopadlo?

1. místo: 1. Zš Frýdek-Místek
2. místo: Zš TGM Frýdlant n. O.
3. místo: Zš Dobrá - 1. družstvo
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Nás samozřejmě velmi mile překvapi-
lo medailové umístění žáků 1. družstva. 
Druhé družstvo obsadilo 12. příčku.

Všem hráčům blahopřejeme a děkuje-
me za příkladnou reprezentaci školy.

Poděkování patří i  školní asistentce 
Mgr. Ing. Magdaléně Kocychové, která 
žáky na akci doprovázela a  aktivně po-
vzbuzovala.

OKrESNí PřEbOr šKOL V  šAcHu, 
6. - 9. TříDA

Ve Středisku volného času Klíč se 
12. prosince uskutečnil Okresní přebor škol 
v  šachu 6. - 9. tříd. Turnaje se zúčastnilo 
14 družstev a 58 hráčů. Motivací pro všech-
ny zúčastněné bylo dobře si „zašachovat”, 
ale také umístit se na medailových pozicích, 
které zaručovaly postup na krajský přebor.

Na turnaji nás reprezentovala dvě druž-
stva ve složení: družstvo „A“ _ Jakub Zá-

veský, Vítek Kotala, Alexandr Mitro, Daniel 
Pavlas družstvo „B“ – Pavel Zacios, Jakub 
Oborný, Šimon Kuča, Lukáš Weissmann

Družstva obsadila 10. a 11. příčku, s tím 
že na desátém místě skončilo družstvo „B“. 
Vítězné příčky obsadili studenti gymnázií.

Žákům děkujeme za reprezentaci ško-
ly a určitě sami ocenili především získané 
zkušenosti.

Mgr. Renata Kubalová

MIKuLášSKé bruSLENí
4. prosince se žáci 3. a 4. ročníku zúčast-

nili sportovní akce „Mikulášské bruslení“. 
Při této příležitosti navštívili sportovní halu 
Polárka ve Frýdku-Místku.

Mezi žáky byli nejen zdatní bruslaři, ale 
i děti, které brusle neměly nikdy na nohou. 
Využily proto možnost si brusle v  hale vy-
půjčit. Bylo radostí se dívat na jejich nad-
šení, na snahu se bruslit naučit a  opravdu 
jsme žasli a nestačili se divit, jaké dělaly po-
kroky. Nebylo to samozřejmě hned. Nejdří-
ve si vyzkoušely stání na bruslích na pevné 
zemi, snažily se udržet rovnováhu a osvojily 
si správný postoj, bez kterého není možný 
bezpečný pohyb po ledě. Seznámily se s cvi-
ky bruslařské školičky a  využily balanční 
pomůcky, kterých se přichytily a  pojížděly 
za nimi. Děti si vzájemně pomáhaly a pod-
porovaly se. Po hodině a půl již málokdo po-
znal, kdo stál na bruslích poprvé.

Při odchodu z haly byli všichni odměně-
ni malou sladkostí. Po dobu, co děti bruslily, 
je totiž pozoroval Mikuláš a  za jejich úsilí 
jim zanechal malou sladkou odměnu. Opět 
se potvrdilo rčení: „Co se v mládí naučíš, ve 
stáří jako když najdeš“ – lépe řečeno, co se 
naučíš, někdy v budoucnu použiješ.
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SEMINář určENÝ VyučuJícíM  
TěLESNé VÝcHOVy

4. prosince se vyučující 1. stupně spo-
lečně s tělocvikáři 2. stupně zúčastnili akre-
ditovaného vzdělávacího semináře MŠMT 
„Sportovní trénink dětí a mládeže“.

Do základní školy zavítali zástupci pohy-
bového centra FyzioMove z Olomouce, kteří 
se zaměřují jak na běžnou klientelu, tak i na 
poúrazové stavy a sportovce všech věkových 
kategorií. Prohlubují si své znalosti a  zku-
šenosti v  oblastech silového a  kondičního 
tréninku, funkčního pohybu, psychologie, 
výživy, práce s  dětmi a  rehabilitace. Jsou 
pravidelnými účastníky zahraničních i  čes-
kých odborných seminářů. Konkrétně to byl 
Mgr. Petr Nátěsta, absolvent Fakulty těles-
né kultury na Univerzitě Palackého, který 
se specializuje na silový a kondiční trénink 
a funkční pohyb, a Mgr. Jakub Jarolím, rov-
něž absolvent Fakulty tělesné kultury na 
Univerzitě Palackého, obor fyzioterapeut 
v RRR centru.

Kromě řady teoretických poznatků z ob-
lasti motorického vývoje dítěte, úvodu do 
problematiky Dítě a pohyb, nezbytných slo-
žek pohybové gramotnosti, důsledků vad-
ných stereotypů a  rané specializace si pe-
dagogové aktivně vyzkoušeli při cvičeních 
ve dvojicích celou řadu silových a reakčních 
her, her na udržení pozornosti, zvětšení 
pohybového rozsahu, dechových a relaxač-
ních cvičení. Při cvičeních používali různé 
pomůcky, např. dřevěné hranolky, tenisové 
míčky na šňůrkách, odporové posilovací 
gumy.

Všichni zúčastnění byli spokojeni a  již 
druhý den aplikovali cviky v  hodinách tě-
lesné výchovy. Žákům se aktivity líbily a za-

žili při nich i  spoustu legračních situací. 
Touto cestou bychom chtěli školitelům po-
děkovat a popřát jim do další práce všech-
no nejlepší.

Mgr. Renata Kubalová

rEcITAčNí PřEHLíDKA 2. STuPNě
Erben, Seifert, Goethe, Jirous... básně 

těchto autorů (a  nejen jich) jsme si mohli 
vyslechnout v rámci školního kola recitační 
přehlídky 2. stupně, do kterého postoupilo 
z třídních kol celkem 36 žáků. Přehlídka se 
uskutečnila 12. prosince v prostorách Info-
centra školy. Žáci byli již tradičně rozděleni 
do dvou kategorií:  6.-7. třída a 8.-9. třída. 
Zazněly básně vážné i veselé, od českých au-
torů i od těch zahraničních. Úkolem poroty 
bylo vybrat v  každé kategorii tři recitátory, 
jejichž výkon ji zaujal nejvíce. V  kategorii 
6.  až 7. třída byli vybráni: Blahutová Eliš-
ka ze 7. B, Pavlásková Sofie z 6. A a Stebel 
Lukáš z 6. B. V druhé kategorii pak nejvíce 
porotu zaujali: Malyšková Elen z 9. B, Ko-
chová Kateřina z 8. B a Cviček Matěj z 9. B. 
Z každé kategorie pak byl vybrán i jeden zá-
stupce, který bude školu reprezentovat v ob-
vodním kole. Z naší školy se tak do Frýdku 
v  únoru vypraví Eliška Blahutová a  Elen 
Malyšková. Všem recitátorům za přednes 
moc děkujeme a  Elišce s  Elen přejeme do 
dalšího kola hodně štěstí. 

Vyučující českého jazyka
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KuLTurNí VySTOuPENí V OáZE 
POKOJE, cHArITA, FrÝDEK-MíSTEK

Vánoce, to je doba setkávání, předávání 
dárečků, přání, doba, kdy nikdo nechce být 
sám. Doba, kdy všichni chtějí dělat radost 
svým blízkým, přátelům a známým. Podob-
nou radost udělaly děti naší školy klientům 
charitativního domu Oáza pokoje ve Frýd-
ku-Místku. 

V  úterý 19. prosince děvčata z  třetí tří-
dy navštívila seniory a potěšila je kulturním 
vystoupením, v němž zazněly nejen vánoční 
písničky a  koledy, ale i  kratičké básničky. 
Jaké bylo překvapení nás všech, když se kli-
enti po prvních tónech začali přidávat a spo-
lečně si známé písničky s děvčaty zanotova-
li. Radost na obou stranách byla znatelná.

Po ukončení byli všichni obdarováni 
vlastnoručně vyrobenými vánočními přá-
níčky. Na tvářích babiček a  dědečků bylo 
vidět, že je vystoupení rozveselilo a příjem-
ně potěšilo. A na druhé straně z tváří děvčat 
se dala vyčíst spokojenost a radost z obda-
rování. Návštěvu hodnotíme jako velmi zá-
služnou a rádi budeme v podobném duchu 
pokračovat.

Mgr. Renata Müller

V NAší šKOLE ODSTArTOVALA 
šKOLNí FOTbALOVá LIGA.  
KDO JI VyHrAJE?

Žáci nejrůznějších ročníků z  naší ško-
ly, kteří milují fotbal, se konečně dočkali. 
V naší tělocvičně jsme totiž zahájili dlouho 
očekávanou Školní fotbalovou ligu, která 
zúčastněným přinese spoustu zážitků. 

Školní fotbalová liga se u  žáků setkala 
s  nebývalým zájmem. Do soutěže se totiž 
přihlásilo hned několik družstev z  6. až 9. 
ročníku. Dohromady si tak v rámci nové ligy 
do fotbalového míče „čutne“ skoro 60 žáků. 

co je to školní fotbalová liga?
Jak celá školní soutěž bude vypadat? Do-

hromady se odehraje 9 soutěžních kol, kte-
rá proběhnou ve školním roce 2023/2024. 
O pořadí v  tabulce pochopitelně rozhoduje 
počet posbíraných bodů, který je stejný jako 
v  „klasickém fotbale“. Vítěz tedy bere 3 
body, remízující mančafty vzájemně obdrží 
po bodu. 

Celou ligu bereme hodně vážně! To zna-
mená, že se například detailně zaznamená-
vají střelci branek, ale také držitelé žlutých 
a červených karet. Před startem soutěže jsme 
se se všemi zúčastněnými dohodli, že hráči 
často trestaní kartami mohou být z ligy i vy-
loučeni. Vítězný tým celé ligy pak bude do-
časným držitelem putovního poháru, na kte-
rém bude nesmazatelně zaznamenaný. 

Jak vypadalo 1. kolo ligy?
8. c  11:1 7. Ac
8. D  7:1 6. AbcD
9. A  16:6 9. D
9. b  14:5 9. c
Také je třeba zmínit nejlepšího střelce první-
ho kola Marka Georgiovského z 9. B, který 



1/2024

- 19 -

dokázal nastřílet parádních sedm branek. 
Pevně věřím, že v dalších kolech se dočká-
me dalších sportovních výkonů v duchu fair 
play. A že se dočkáme i nějakého překvape-
ní, kdy třeba tým z  mladších žáků porazí 
tým poskládaný ze starších ročníků. 

Proč hrají šesťáci proti deváťákům?
Leckoho by mohlo napadnout, že zápas 

6. ročníku proti týmu z 9. třídy nemusí být 
férový. Ovšem cílem této ligy je, aby se mohl 
zúčastnit každý žák od 6. do 9. ročníku. 
A zároveň aby měli i mladší žáci možnost si 
vyzkoušet férovou sportovní konfrontaci se 
staršími žáky. Navíc, jak už to tak bývá, ve 

fotbale můžou i  papírově slabší týmy pře-
kvapit…

Děkuji všem hráčům za nasazení a před-
vedenou fair play hru. 

Mgr. Petr Krus

Místní knihovna Dobrá
Milí čtenáři,
v  první řadě, bych Vám chtěla všem moc 
poděkovat za podporu, kterou nám proje-
vujete a v roce 2024 všem přeji především 
hodně zdraví, spokojenosti, lásky a klidu. 
Tento rok pro Vás chystáme spoustu akcí, 
jak pro dospělé, tak i  pro děti. Jsem moc 
vděčná za navázání spolupráce s kulturní 
komisí naší obce a  doufám, že společně 
pro Vás připravíme zajímavé aktivity. Za-
čátkem roku můžete očekávat cestovatel-
skou besedu s manželi Márovými, zpívání 
s  panem Alešem Nitrou, děti u  nás opět 
přespí na celorepublikové akci Noc s An-
dersenem a  my se už teď na Vás moc tě-
šíme.

NA ZAčáTEK rOKu NESMí cHyběT 
TrOcHA STATISTIKy:
Knihovní fond MK Dobrá obsahuje 16 245 
knih, časopisů, stolních her. V  roce 2023 

jsme pro vás nakoupili 747 nových knih 
a  50 titulů časopisů. Čtenářů, kteří si 
k  nám chodí půjčovat, máme registrová-
no 459 dospělých a  241 dětí. Minulý rok 
k nám zavítalo celkem 13 035 návštěvníků. 
Zorganizovali jsme 22 kulturních akcí pro 
veřejnost a 33 vzdělávacích pro ZŠ Dobrá.
Na start nového roku jsme pro Vás na-
koupili spoustu nových knih, které vyšly 
během prosince. Také máme k  vypůjčení 
nové žánry časopisů a pro nejmenší u nás 
najdete nejen Albi tužky, knížky, společen-
ské hry, ale také hračky pro zlepšování jem-
né motoriky a  soustředění. Poskytujeme 
služby: přístup k  informacím a  literatuře 
každému, odborné poradenství pracovníků 
knihovny, pomoc při vyhledávání informa-
cí, meziknihovní výpůjční služba, veřejný 
internet zdarma, kopírování, skenování, 
laminování., Příjemné prostředí pro vzdě-
lávání a rozvíjení svých zájmů.
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10 NEJčTENěJšícH KNIH 
ZA rOK 2023

Hodnocení/
čísla jednotek

Global

 Jednotka Počet 
výpůjček

1 Les v domě 24

2 Osudné  
svědectví

22

3 Než jsem 
zemřela

14

4 Hrad ve Skotsku 13

5 Vzplanutí 12

6 Šikmý kostel 11

7 Šikmý kostel. 2 11

8 Italské trojhubky 11

9 Bílá Voda 11

10 Kočičí stopa 11

Výpůjční doba:
Pondělí, úterý, čtvrtek  

8-11, 12-17.30 a každou  
lichou sobotu 8-11 hod. 

Web knihovny: 
knihovna-dobra.cz,

Facebook: 
Místní knihovna Dobrá

Moc se těšíme na Vaši návštěvu.

Bc. Petra Slováčková, ředitelka MK Dobrá

O talentu s výtvarnicí Renatou Tropkovou (Renetou)
Renata Tropková žije v  Dobré. Před 

několika málo léty začala fotit a  malovat 
abstrakce i  mandaly. Minulý rok byl pro ni 
velmi hektický, umělecké tvorbě se věnovala 
intenzivně. Malovala s  takovým nadšením, 
že pokryla skoro všechny stěny svého do-
mova obrázky. V druhé půlce loňského roku 
začala vystavovat a  zájem o  její tvorbu byl 
stále větší.

Prožívá velmi silně spirituální rozměr ži-
vota, doma má obrázky východního i západ-
ního směřování, zajímají ji mandaly, vonné 
svíčky, masáže… na stěně má vedle mandal 
veliký obraz andělských křídel i  obrázek 
panny Marie. Podle svých slov už od dětství 
sní o krásnějším světě. Je romantickou duší, 

jejím největším přáním je, aby se k sobě lidé 
chovali hezky. „Když si na svou cestu vzpo-
menu, tak se mi okamžitě vrací nadšení. Ta 
cesta šla nahoru, dolů, někdy jsem měla pocit, 
že už to nemá cenu. Přitom to cenu má.“ 

Jaká tedy byla její cesta k tvorbě?

Od dětství ji bavilo šití pro své známé, 
chtěla se stát módní návrhářkou. Nastoupi-
la na střední průmyslovou školu textilní na 
Slovensku, kam dojížděla spousty kilomet-
rů. Podle jejího názoru ji dojíždění posílilo 
a  tak i  připravilo na překážky v  pozdějším 
životě. Několik zaměstnání ve velkých (ne-
jen) oděvních firmách jí nevyhovovalo, měla 
pocit, že plýtvá svým talentem.
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 Chtěla se proto pustit do něčeho 
svého, originálního. Uvědomila si, že asi 
každý má svou cestu, po které má jít, kaž-
dý má nějaký talent, který by měl rozvíjet. 
Takové silné stránky jsou vlastně dary a lidé 
by si jich měli vážit. Domnívá se, že člověk 
v  životě dostává signály, které mu ukazují 
správnou cestu (například může potkat in-
spirativní lidi).

Její cesta ji tak pomalu vedla k  péči 
o zdraví druhých. Začala se zajímat o osobní 
rozvoj, masáže, výživové doplňky. Chodila 
na různé kurzy a četla spoustu knih o psy-
chologii. Navíc byla již od dětství zvyklá, že 
se na ni lidé obraceli s prosbou o rady, které 
hodnotili jako velmi užitečné. Postupně zís-
kala přesvědčení, že by si měla otevřít ma-
sérský salón a touto cestou propojit všechny 
své zájmy a silné stránky. V roce 2007 našla 
odvahu pustit se do podnikání jako masér-
ka. Postupem let začala prodávat potravi-
nové doplňky, bylinky, kosmetiku, minerá-
ly. Má talent i  na vnímání vůní z  parfémů 
a vonných olejíčků.

Později přišla pandemie nemoci covid, 
která se stala překážkou jejího podnikání, 
vládní opatření masáže omezily. Začala tedy 
fotit přírodu a velmi ji to naplňovalo, „v tom 
jsem nacházela klid, … byla jsem v  úplně ji-
ném světě.“ Vzpomněla si na svůj dřívější ži-
vot, už zase tvořila tak jako malé dítě, viděla 
přírodu očima dítěte. Tehdy i nyní ji fascino-
valy stromy, odlesky vodních hladin, západy 
a východy slunce.  

„Máme mobil se spoustou barevných ob-
rázků, videí, fotek, zvukových nahrávek, které 
nás neustále vyrušují. Příroda je skvělá, pro-
tože v  ní lze vyčistit hlavu, nalézt klid a  být 
sám se sebou,“ vysvětlila. „Umím druhé na-

vést k uzemnění v přírodě, ke vnímání stromů, 
minerálů. Umím lidi zklidnit, ale zároveň 
i inspirovat, posouvat, nabíjet,,“ uvedla. 

Všechny dovednosti získávala za po-
chodu, neměla školy, žádné profesionální 
kurzy, vše se učila jako naprostý samouk. 
„Když máš vnímání a cítění na estetiku a vý-
tvarno, když je to v tobě, tak se to časem nau-
číš. Když má někdo velkou vůli a píli, dokáže 
velké věci,“ uvedla. Dařilo se jí dostávat svou 
tvorbu k lidem, na Facebooku získávaly její 
fotografie spousty příznivců.

Seznámila se s  výtvarnou lektorkou 
Marcelou Brodovou, která ji postupně při-
vedla k  výtvarné tvorbě. Naučila se kres-
lit abstrakce a  mandaly, hrát si s  barvami, 
s významy, se symbolikou. Je moc ráda, že 
ji paní Brodová dala příležitost, že ji takzva-
ně nakopla. Do výtvarné tvorby se Reneta 
zamilovala. Kupovala si plátna, barvy, měla 
jich plnou ložnici, proto si musela doma 
v kumbálku zařídit malý ateliér. 

Spolu s  kurzistkami paní Brodové vy-
stavovala v  Kulturním sále základní školy 
v  Dobré. Je členkou V  - Klubu, klubu vý-
tvarníků Frýdecko-Místecka. S  klubem 
vystavovala v  knihovně ve Frýdku-Místku, 
v Havířově i v Orlové. Sama vystavovala ve 
Frýdku-Místku v hospůdce U Arnošta a také 
v  kavárně Kaf Kafé. V  doberské restauraci 
Kolovna visí její obrázky již dva roky. 

Jak se má nyní?

Zatím ji kreslení ani focení neživí, obži-
vu jí zajišťují masáže. Neví, zda by se chtěla 
živit výhradně malováním. Tvorba je podle 
jejího názoru velmi náročná, je nutné do ni 
vkládat moc peněz, času a  energie. Chtěla 
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by zůstat u toho, že ji umění baví a těší, ale 
zároveň by svou tvorbu chtěla rozvinout. 
Chtěla by ještě více než dosud vytvářet šper-
kovnice, šperky, minerály, mandaly z látek.

Díky tvorbě se v  poslední době trochu 
vrátila do dětství. Někdy po nocích nespí 
a  jako dítě si zkouší kreslit. Jindy nemůže 
spát, protože přemýšlí o barvách, technice, 
symbolech… svých děl. Uvědomila si: „když 
to děláš s nadšením, s vervou a s energií, tak 
dokážeš strašně moc.“ 

Zažívala stavy ponoření do tvorby, kte-
rým někteří odborníci na osobní rozvoj říka-
jí flow. V tu chvíli nic v okolí člověka nezají-
má, nevnímá potřebu pít ani jíst, je do práce 
naplno ponořen. Reneta uvedla, že zažila, 
co znamená „rozervaná duše umělce.“ Podle 
vlastních slov nikdy neví, „jak to dopadne, 
jak to klapne, ale ten adrenalin je úžasný.“

Účetnictví a  administrativa ji pomáha-
jí, aby ‚neulítla‘. Říká, že v  poslední době 
to potřebuje, protože zažívá příliš vzruchu. 
Někdy svou práci přežene a je unavená, pak 
touží po tichu a  klidu. V  takových chvílích 
jde ven do přírody, projde se k  vodě, která 
ji uklidňuje, trochu medituje… Je pro ni 
luxus, když má čas snít, má také ráda klid 
v dobách, kdy má volněji. 

„Měla jsem to tak jako hodně lidí, kteří se 
snaží vypracovat. Má cesta byla plná překá-
žek, ale každá z nich byla přínosná a dobrá. 
Zpětně to oceňuji, vím, že to k  tomu patří. 
Vždycky lidem říkám: překážky jsou normál-
ní, běžné a  v  pohodě. Když se někomu zadr-
hává podnikání, tak vždy říkám, že je to nor-
mální, trénuje nás to v trpělivosti, v síle zůstat 
na své cestě. Všechno má svou posloupnost, 
svůj čas. Člověk to chce někdy urychlit a řekne 

si: už to mohlo být rozjeté, už jsem mohl být 
známější, ale to je ta cesta, díky které pomalu 
a postupně rosteš, učíš se, …“

A závěr?

Renata chce druhé podporovat zejmé-
na v  tom, aby se nebáli překážek. Sama 
se v  životě potkala s  mnoha překážkami, 
hodně lidí ji odrazovalo od podnikání, ma-
sáží, kreslení, fotografování, apod. Cítí, že 
této nedůvěře nikdy nepodlehla a  je tomu 
ráda. Myslí si, že lidé by měli na sobě pra-
covat, mít nějaké koníčky, zájmy, jinak jsou 
smutní. A když koukají na televizní zprávy, 
mohou získat dojem, že je všechno jenom 
špatně. 

Petr Salamon
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24. ročník Mikulášského volejbalového turnaje
V  sobotu 2. prosince 2023 se v  prosto-

rách tělocvičen ZŠ Dobrá odehrál již 24. 
ročník tradičního Mikulášského volejbalo-
vého turnaje, který přinesl nejen sportovní 
nadšení, ale také radost a  společenské se-
tkání ve vánoční atmosféře. Turnaj, který se 
stal pevnou tradicí v kalendáři místní komu-
nity, letos přivítal osm odvážných družstev, 
která se utkala o hodnotné ceny.

Družstva:
1. FM City MIX, 2. My, 3. Dobrá, 4. Mi-

krovlnné trouby, 5. Per to tam, 6. Budou 

i  smeče, 7. Krtkovi kumpáni, 8. Minister-
stvo míčové asociace

Zúčastněné týmy byly rozděleny do 
dvou skupin po čtyřech týmech, což vy-
tvořilo napínavé souboje již od samého 
začátku turnaje. Každý tým si přál postou-
pit do následného pavouka a bojovat o ti-
tul vítěze.

Po skvělých a  vyrovnaných zápasech 
ve skupinách postoupily do pavouka týmy 
„Krtkovi kumpáni” a „Dobrá” ze skupiny 
A, „FM City mix” a „My” ze skupiny B. Ná-
sledovaly dramatické souboje v  pavouku, 
které nakonec přinesly jasný výsledek.

Celkovým vítězem se stalo družstvo 
„Krtkovi kumpáni”, které v napínavém tie-
-breaku těsně porazilo družstvo „My”. Oba 
týmy předvedly mimořádné sportovní vý-
kony a  bojovaly až do poslední chvíle. Na 
3. místě skončil tým „FM City mix“ a 4. mís-
to obsadil tým „Dobrá“.
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Dále byl vyhlášen nejstarší hráč turnaje 
z  týmu „Dobrá”. Ocenění pro nejstaršího 
hráče (67 let) nebylo pouze symbolickým 
gestem, ale také připomínkou toho, že věk 
není překážkou pro účast ve sportu a rados-
ti ze hry.

Gratulujeme vítězům a všem hráčům za 
jejich úžasný výkon a  již teď se těšíme na 
další ročník.
1. místo  Krtkovi kumpáni
2. místo  My
3. místo  FM City mix

Za sportovní komisi Tomáš Zmija

1. místo Krtkovi kumpáni

2. místo My

3. místo FM City mix

2. Turnaj Šprtec tour 9. 12. 2023 PASKOV
PASKOV OVLáDL FOJT 
Z FrENšTáTu POD rAD-
HOšTěM, NEJLEPší Z NA-
šIcH VETEráN SVObODA. 

Paskov o víkendu zažil šprt-
covou horečku díky klubu BHC Dobrá, 
a  hlavně díky výborné organizaci našeho 
PETRA HADAŠČOKA. Turnaj se povedl 
se vším všudy a nadchl i pana starostu Pas-
kova, který řekl, že je takovému sportu na-

kloněný a že kdysi dávno se to 
dokonce i  v  Paskově hrávalo, 
takže další plus pro toto odvět-
ví sportu.

Turnaj byl velmi pestrý, 
vždyť se sjelo celkem 40 hráčů ze severní 
Moravy, což na město Paskov byla velmi 
skvělá účast.

Za náš klub nastoupili JOSEF SVO-
BODA, DALIBOR HÁJEK, PETR HADA-
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ŠČOK, LADISLAV HÁJEK, VÍTĚZSLAV 
FOLTÝN, JIŘÍ DOHNAL a připojili se i ně-
kdejší hráči BHC Dobrá MICHAL JEŽ s MI-
CHALEM NIKLEM. VLASTIMIL KAL-
MUS, který je také členem našeho klubu, 
dostal od vedení povolení a pro tento turnaj 
posílil Kohouty z Tábora.

Turnaj nejlépe vyšel LUKÁŠOVI FOJ-
TOVI, hráči Jokers Vsetín, který posílil pro 
tenhle turnaj řady kluků z  Frenštátu pod 
Radhoštěm. Lukáš prohrál pouze v prvním 
zápasu, a to s naším Daliborem Hájkem, ji-
nak prošel turnajem jako nůž máslem, prá-
vem skončil celkově na prvním místě a odve-
zl si zlatou medaili pro vítěze.

Další velké jméno, někomu známé ně-
komu ne, patřilo MARTINU ANDRESOVI, 
někdejšímu vynikajícímu hráči Ostravy, kte-
rý tentokrát nastoupil v barvách Bohumína. 
Společně s Lukášem Fojtem ovládli startov-
ní listinu, jenom koeficient rozhodl o  tom, 
že Martin si odveze stříbrnou medaili, tedy 
velký úspěch pro hráče Bohumína.

LIBOR HOUDA, také člen našeho klu-
bu, ale ve svých klubových barvách Kohoutů 
z  Tábora, nakonec dokráčel pro bronzovou 
medaili, a  to také jen díky koeficientu, pro-
tože měl společně 14 bodů jako jeho kolega 
a náš hráč Josef Svoboda. Tímto mu gratu-
lujeme k úspěchu. Za Kohouty se představili 
i otec Libora LUBOŠ HOUDA, který si také 
nevedl vůbec špatně (26. místo) a  nováček 
DANIEL JAŠEK (23. místo).

Největší úspěch našeho klubu byla 4. 
příčka JOSEFA SVOBODY, celkem překva-
pivá, kdy sám tomu ani nevěřil, že by v tom-
to turnaji mohl být takhle vysoko. Jen škoda, 
že chyběl kousek aspoň do bronzové placky. 

„Nedělám si z toho velkou hlavu, pro mě je 
to i  tak překvapivý a  dobrý výsledek. Počí-
tal jsem střed tabulky a dopadlo to takto. Je 
vidět, že člověk to pořád umí. Hlavně jsem 
si užil tu perfektní atmosféru v  Paskově. 
Doufám a věřím, že se tam opět vrátíme, je 
to pěkné město”, dodal s úsměvem SVOBO-
DA.

Výborný výsledek předvedl i  navrátilec 
našeho klubu MICHAL JEŽ. Trvalo mu, než 
se rozehrál do správné teploty, ale nakonec 
dokráčel k super výsledku – 7. místu. „Trva-
lo mi ze začátku, než jsem se zase do toho 
dostal, postupem času to bylo lepší a  lepší. 
Nebylo to špatné, myslím, že jsme i jako tým 
předvedli velmi bojovný výkon a  jsem rád, 
že i svými body jsem k tomu mohl přispět”, 
dodal JEŽ.

PETR HADAŠČOK byl trošku zklamaný 
ze svého výsledku (21. místo), ale těšilo ho, 
jak se náramně turnaj vyvedl a byl velmi mile 
překvapen. „Samozřejmě mě nezdar mrzí. 
Co se týče samotné hry a  výsledku, dokáži 
zahrát lépe. Ale hlavně mě potěšilo, jak se 
ten turnaj náramně vyvedl a  že to nadchlo 
i samotného pana starostu Paskova, to jsem 
byl velmi potěšen a  děkuju všem hráčům, 
že se na tento turnaj sjeli. Bylo jich docela 
dost, to ani u nás v Dobré se jich dosud to-
lik nesjelo. Ještě jednou díky”, rozpovídal se 
organizátor turnaje HADAŠČOK, který po 
turnaji rozdával úsměvy do všech fotoapará-
tů a kamer.

Soutěž družstev nakonec dopadla pro 
naše hráče úspěchem. Sice jsme měli stejně 
46 bodů jako Frenštát pod Radhoštěm, ale 
díky koeficientu jsme nakonec brali zlato 
a  pohár pro vítěze družstev. Třetí skonči-
li hráči Bohumína se 42 body a na čtvrtém 
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místě se umístili hráči Kohouti Tábor se 40 
body.

Musím říct, že celkově byl turnaj velice 
vyrovnaný, jak v  jednotlivcích, tak i v druž-
stvech. Nic nebylo jednoznačné do poslední-
ho kola. Všem děkuji za účast, Petrovi Hada-
ščokovi navíc i za organizaci turnaje a věřím, 

že se tam zase vrátíme, možná i za podpory 
města Paskova.

Třetí pokračování turnaje bude ve Fren-
štátě pod Radhoštěm zřejmě 20. 1. 2024, 
kdy toto je zatím neoficiální termín, který 
bude upřesněn později, ale už nyní se velmi 
těšíme na další šprtcové zážitky.

KONEčNá TAbuLKA 2. TurNAJ šPrTEc TOur 2023-2024:



1/2024

- 27 -

KONEčNá TAbuLKA SOuTěŽE DruŽSTEV:

Body:   Koeficient

1 BHC DOBRÁ 46 230

2 FRENŠTÁT POD RADHOŠTĚM 46 213

3 BHC TJ SOKOL BOHUMÍN 42

4 KOHOUTI TÁBOR 40

5 PARTYJA OSTRAVA 39

6 VUDU 32

7 DON BOSKO HAVÍŘOV 29 

Josef Svoboda (BHC Dobrá)                           
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Ze šachových polí 
Soutěže družstev šachového oddílu So-

kolu Dobrá pokračovaly v uplynulém měsí-
ci dalším kolem.

2. LIGA

V 5. kole 2.ligy skupiny F jsme na naších 
šachovnicích přivítali jednoho z favoritů celé 
soutěže, družstvo Beskydské šachové školy 
Frýdek – Místek „C“. A jelikož naše družstvo 
bylo po čtvrtém kole v čele tabulky, tak se na-
víc jednalo o souboj prvních dvou celků. 

Mladí šachisté z  Frýdku přijeli s  odhod-
láním, že se jim v  Dobré daří,  ale několik 
hrubých chyb soupeřů ve střední hře nás 
posunulo do luxusního vedení 4:0. K  vítěz-
ství v utkání jsme potřebovali jen půl bodu za 
remízu na kterékoliv hrané šachovnici. I když 
soupeř stahoval náš náskok, tak nakonec dvě 
partie skončily kýženou remízou, a  tím pá-
dem jsme se mohli radovat z vítězství v po-
měru 5 : 3. Z výhry se radovali Straka, Havel-
ka, Slanina a Tvrdý, remizovali Kula a Keprt.

Výsledek je to nesmírně cenný, jelikož 
jsme tím potvrdili první místo v  tabulce 
a snad si ho udržíme i v následujícím kole, 
když po Novém roce vyjedeme na Vsetínsko 
za soupeřem z Hošťálkové. 

KrAJSKá SOuTěŽ

V krajské soutěži jsme v pátém kole zajíž-
děli do Kopřivnice. Kde jsme se utkali s tam-
ním „C“ družstvem, které se nacházelo na 
konci tabulky. A  roli favorita jsme potvrdili 
jasným vítězstvím v  poměru 6 : 2. Bodem 
přispěli Chlebek, Remeš, Konečný, Soural 
a Bok Z., remízovali Macíček a Bok T.

V neúplné tabulce jsme se vítězstvím po-
sunuli na 2. místo.

OKrESNí PřEbOr

V prosinci  ve 4. kole Okresního přeboru 
změřilo síly naše „C“ družstvo s družstvem 
TJ TŽ Třinec „D“. V  utkání naši hráči po-
tvrdili roli favorita a zvítězili v poměru 3,5 : 
1,5. O výhru se zasloužili vítězstvím Remeš, 
Konečný a Halamíček, Filip přidal půlbod za 
remízu.

„D“ družstvo taktéž pokračuje v  dob-
rých výkonech. Na našich šachovnicích 
jsme přivítali zkušené hráče TJ Bystřice a po 
dramatické koncovce utkání jsme se rozešli 
smírně v poměru 2,5 : 2,5. Za domácí druž-
stvo zvítězil jen Martin Tauš, tři půlbody 
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Doberští šachisté na Mistrovství České republiky 
v bleskovém šachu

V sobotu 9. prosince 2023 se do dalekých 
Pardubic vydali čtyři členové našeho oddílu 
ve složení Ondřej Havelka, Tomáš Filip, Ja-
kub Konečný a Radek Halamíček, aby změ-
řili své síly s ostatními šachisty v rámci Mis-
trovství České republiky v bleskovém šachu. 
Oproti klasické partii, která trvá většinou 
několik hodin, má v bleskovém šachu každý 
hráč u partie na celý zápas k dispozici pouze 
5 minut. Mistrovství přilákalo do pardubic-
kého Domu kultury celkem 239 účastníků. 
Početné pole 189 mužů 40 žen, mezi nimiž 
nechyběl ani náš nejlepší český šachista 
mezinárodní velmistr David Navara a  další 
reprezentanti, bojovalo turnajově na 15 kol. 
Ženy mezi sebou odehrály 13 kol.

A JAK SE NAšíM HráčŮM DAřILO?

Radek Halamíček, který byl dle svého 
osobního koefi cientu (výkonnosti) nasazen 

jako číslo 147 uhrál 5 bodů a skončil na 145. 
místě.

Lépe si vedl Jakub Konečný, jenž s nasa-
zeným číslem 161 v silné konkurenci za 5,5 
bodů obsadil 136. místo a  navíc si výrazně 
zvedl svůj osobní koefi cient.

Ondřej Havelka byl naší největší naději 
na slušné umístění. Nasazen byl jako číslo 
32. Turnaj mu však nevyšel nejlépe a s osmi 
a půl body skončil na 52. místě.

Zato Tomáš Filip překvapil. Nasazen jako 
číslo 68 bojoval „jako lev“ a po 13. kole se do-
konce dostal na 16. místo. Tam už to ale měl 
těžké. V  posledních dvou kolech ho porazil 
mezinárodní velmistr Petr Neuman, který 
skončil nakonec třetí a  taktéž jedna z nadě-
jí českého šachu, mezinárodní mistr Jakub 
Kůsa. Nakonec 45. místo za zisk devíti bodů 
je opravdu parádním výsledkem.

za remízy získali Tomáš Bok, Zdeněk Bok 
a Carbol.

Obě družstva se tak i  nadále drží v  po-
předí tabulky Okresního přeboru.

V dalších kolech jednotlivých sou-
těží přivítáme v naší klubovně v Hasič-
ské zbrojnici následující družstva:

• 14. 1. 2024  (neděle od 9:00)
 v Krajské soutěži TJ Ludgeřovice

• 20. 1. 2024 (sobota od 9:00)
 v  Okresním přeboru  TJ Dobratice 

„B“ a Interchess F-M „B“

• 28. 1. 2024  (neděle od 10:00)
 ve 2. lize TŽ Třinec „B“

• 11. 2. 2024  (neděle od 10:00)
 ve 2. lize ŠK Vsetín
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Celý turnaj mužské kategorie vyhrál po-
dle očekávání první nasazený David Navara.

U žen stojí za zmínku, že Mistryni České 
republiky se stala překvapivě Tereza Rodsh-
tein, rodačka z  Orlové a  třetí skončila Olga 

Sikorová, která reprezentuje oddíl TJ TŽ 
Třinec. Na pěkném 10. místě skončila Natá-
lie Kaňáková z frýdeckého oddílu Interchess, 
která u nás hostuje v A-týmu.

Za Šachový oddíl Sokol Dobrá Otmar Carbol

VÁNOČNÍ PŘESPÁVAČKA 3. ODDÍLU
Sýkorky letos udělaly změnu a  místo 

vánoční besídky, která vždy trvá jen chvíli 
ve večerních hodinách, si udělaly rovnou 
vánoční přespávačku z pátku na sobotu!

Jednou z prvních věcí po příchodu bylo 
rozdávání dárečků. Každý měl donést něco 
ručně vyrobeného nebo věc, kterou má 
doma, nepoužívá ji a  je v  dobrém stavu. 
Chtěli jsme si ukázat, že i udržitelné dárečky 
mohou udělat ostatním radost, což se taky 
povedlo. Následovala večeře, pojídání cuk-
roví a pokec s kamarády. A aby se celý večer 
jen nesedělo bylo pro děti připraveno pár 

aktivit. První z nich byla vánoční hra, ve kte-
ré každý tým sbíral body buď za nejrychleji 
nebo nejsprávněji splněný úkol s  vánoční 
tématikou. Dalšími aktivitami bylo vyrábě-
ní krmítek pro ptáčky z  jablek se Zuzkou 
a venkovní hry s Kocim.

Večer nás všechny čekal film Vánoč-
ní kronika, ráno deskovky, náročný úklid 
a  mazání lineckého, které jsme pekli v  da-
ném týdnu na schůzce pro seniory z Dobré.

Z  přespávačky jsme odcházeli unavení 
a s úsměvem!

Zuzana Tesarčíková

PODĚKOVÁNÍ  
MORAVSKOSLEZSKÉMU KRAJI

Skautské středisko Doberčata tímto 
srdečně děkuje Moravskoslezskému kraji 
za podporu v  rámci projektů „DOBRÁ JE 
DOBRÁ 2023“ a  „KUS PODPORY PRO 
TÁBORY“. Moravskoslezský kraj finančně 
podpořil celoroční skautskou činnost a  po-
mohl nám tak pokrýt provozní náklady, díky 
čemuž můžeme zachovat minimální výši 
registračního příspěvku a  zároveň neustále 
zkvalitňovat naši činnost. Mimořádnou do-
tací pak finančně podpořil nákup táborové-
ho vybavení pro další roky, díky čemuž jsme 
opět o krok blíže k možnosti pořádání vlast-

ních táborů na vlastním tábořišti. Aktuálně 
jsme byli vždy odkázáni na jiná tábořiště a je 
velmi těžké skloubit naše požadavky s mož-
nostmi tábořišť, především pak požadavky 
na kapacitu z  důvodu enormního zájmu 
o pořádané tábory.

Moc děkujeme a vážíme si této podpory, 
jakožto i  podpory dalších společností i  sou-
kromníků. Přejeme všem Boží požehnání 
a mnoho štěstí do nového roku.

Za skautské středisko Doberčata Petr Mališ  
– hospodář střediska
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ROZDÁVÁNÍ CUKROVÍ
V předvánoční čas se sešli členové skaut-

ského střediska Doberčata, aby roznesli ra-
dost do domovů místních seniorů.

Už tradičně počátkem prosince začaly 
přípravy. Do pečení cukroví se zapojily ve 
větší či menší míře všechny družiny středis-
ka, aby společně zaplnily všechny dostupné 
tácy cukrovím. Některé děti se ujaly tvorby 
přáníček, které pak s  PF doplnily balíčky. 
Obojí je návrhem Želvy, jako tradičně.

Ve spolupráci s obcí Dobrá pak naše zná-
má organizátorka Želva vytipovala domy 
a vytvořila okruhy, které bylo třeba navštívit.

V samotný den se pak ráno sešli vedou-
cí se staršími dětmi vše roztřídit a  zabalit. 
K tom nám ráno napadl čerstvý sníh, dodal 
tak celé akci na atmosféře. Děti s vedoucími 
pak vytvořili skupinky a vybraly své okruhy. 
Vyzbrojeni balíčky, zpěvníky a  dobrou ná-
ladou jsme vyrazili. S sebou jsme měli i  lu-
cerny s Betlémským světlem, bohužel svíčky 
nebyly zvoleny vhodně a  zhasly ještě než 
stačily pořádně posloužit. Většinu lidí jsme 
zastihli doma a  snad naše návštěvy rozra-
dostnily v tento čas jejich srdce.

Dominik „Koci“ Sýkora

VÝŠLAP TUČŇÁKŮ NA ONDŘEJNÍK
V  pátek 29. 12. se v  7:30 ráno vydala 

skupinka Tučňáků Šimon, Honza, David, 
Ondra, Franta a Bárt k faře, ale někdo chy-
běl. Náš vedoucí Jorg tam nebyl. Na dveřích 
jsme ale našli papír, na kterém stálo, že se 
máme vydat k vlaku a Jorg na nás bude če-
kat ve Frýdlantu nad Ostravicí. Vydali jsme 
se tedy na nádraží a  nastoupili do vlaku 
směrem na Frýdek, tam jsme přestoupili 
a vyjeli jsme k Frýdlantu. Na nádraží jsme 
našli Jorga a  vydali jsme se společně k  vr-
cholu Ondřejníku. Jakmile jsme došli k cha-
tě, Jorg nám oznámil, že chata není úplný 

vrchol, a tak jsme se z posledních sil vydali 
až ke kříži. Na vrcholu jsme našli vysavač, 
tak jsme jej vzali ke koši. Co po sobě ti lidi 
nevyhodí. Počasí nám celý den opravdu 
přálo, byl nádherný výhled. Už se těšíme na 
další výlet.

Za skupinku Bárt Novák

Změna ordinační doby  
Dětského střediska Dobrá MUDr. Kučerová Iva  

5. 2. Pondělí   8.00 -11.00 hodin
6. 2. Úterý       NEORDINUJE SE
7. 2. Středa     13.00 - 16.00 hodin

8. 2. Čtvrtek     8.00 - 11.00 hodin
9. 2. Pátek       NEORDINUJE SE
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Které události si letos připomeneme
Událostí v naší obci v letech končících 24 (a jen výjimečně i 4) je nemálo, ale

ne všechny jsou důležité nebo významné. Proto je zde jen stručný výpis těch,
které nejen poučí, ale i pobaví, zvláště těch, jež mají dodnes v obci stopu.

1324 (před 700 lety). Zima byla mírná. V neděli 22. dubna nastalo velké
zatmění Slunce, během něhož napadly spousty sněhu.
1414 (před 610 lety). Z tohoto roku je první zmínka o sídlení Jana Vlčka na

dobrozemské tvrzi — proto se dával zapisovat Jan Vlček z Dobré Zemice. Z dalšího je zřejmé, že
měl manželku (neznámého jména), syny Mikuláše a snad i Kryštofa, kteří byli v té době ještě
chlapci. (Rod Vlčků měl ve znaku kamzíka, kterého pojala naše obec v roce 1996 za obecní znak.)
1454 (před 570 lety). Vzácný svatební průvod jel z Brna skrze Dobrou do Těšína, kam dorazil

2. února. Doprovázel královu sestru Alžbětu, která byla následně v Krakově provdána za polského
krále Kazimíra IV. V průvodu jeli čelní předáci Království českého Jindřich z Rožmberka a Zdeněk
ze Šternberka, jakož i vídeňský doprovod nastávající polské královny.

Papež Kalistus III. nařídil, aby se v Českém křesťanstvu v poledne zvonilo a obyvatelé se tímto
vyzývali k prosbám za vítězství nad Turky. Polední zvonění v kostelích se udržuje po staletí dodnes.
1524 (před 500 lety). Na sv. Jana Zlatoústého (27. ledna) byl uložen půst, protože úkazy na

obloze věštily hroznou povodeň. Všichni hvězdáři tvrdili, že od počátku světa nebylo takové spojení
planet, ani za časů Noemových. Bůh vyslyšel modlitby zbožných a povodeň, která měla nastat
koncem února, obrátil v prudké větry a někdy i v pěkné počasí.
1624 (před 400 lety). Morová rána zachvátivší moravsko–slezské pomezí trvala do 19. listo-

padu a za oběť jí padlo jen ve farnosti frýdecké přes tisíc duší a jistě též i ve farnosti naší.
V celém království je povoleno jediné náboženství — římskokatolické. Faráři a pastoři jiných

vyznání musí okamžitě opustiti zemi. Fojtům na dědinách se klade za povinnost sesbírat všechny
knihy a písemnosti s protestantským učením a všechno spálit. Přísně se musí dohlížet na to, aby
o nedělích a svátcích všichni v obcích a osadách chodili do kostela. Pozdě příchozí mají být trestáni
až dvoutýdenním vězením. Třemi týdny jsou trestáni ti, kteří během bohoslužeb sedí v hostinci.
1724 (před 300 lety). Byla velmi mírná zima, že ani ledu nebylo. Zase byl požehnaný rok na

obilí. Bylo laciné, stálo to co loni, ale že je málo peněz, nemůže se prodat a nejednou se veze zpět
z trhu. Jámy obilné se toho léta naplnily důkladně.
1774 (před 250 lety). V prosinci je zavedena němčina jako vyučovací jazyk na všechny školy

s výjimkou škol triviálních, tedy vesnických, jakou byla i škola naše. U nás v Dobré se německy
nikdy neučilo. Farní školy byly změněny v obecní, v nichž se učilo náboženství, čtení, psaní, počítání
a polní práce. Od vrchnosti a obce ustaveni jsou školní dozorci.
1824 (před 200 lety). Přes Místek byla stavěna nová cesta — i stalo se, že Místečané svedli

„císařskou“ silnici kolem nového kostela svatých Jana  a Pavla skrze město, přes náměstí
a Koloredov a most přes řeku k Frýdku. Tak byla usnadněna návštěva místeckých trhů.
1874 (před 150 lety). Toho roku byly provedeny mnohé úpravy u fary a kostela — zbouráno je

hospodářské stavení (na straně od gruntu Josefa Horáka č. 27) a stodola u cesty. Na tom místě
pak byly vybudovány dvě nové farské budovy stojící kolmo k silnici — nalevo chlévy a stáje,
napravo vozovna. Ze silnice do dvora byl vyzděn honosný vjezd s obloukem a zasazeny lípy.
(Pamětníci potvrdí, že farské stodoly tu stály až do roku 1969, kdy je zbourali — a lípy byly sťaty
až v roce 1991.) — Též byl zrušen starý hřbitov kolem kostela, celé prostranství obehnáno plotem
na místě hřbitovní zdi a místo, kde ještě donedávna byly hroby, bylo upraveno v pohlednou
zahradu s trávníkem, akáty a kamennými chodníky. K faře byly zřízeny dva nové můstky přes
příkopu vedoucí podél cesty. Zřízen byl druhý vchod do prostranství kolem kostela, a sice od silnice.
Rozpočet na celou stavbu byl 5736 zlatých a 52 krejcarů (tj. dnešních přibližně 13/4 miliónu Kč).
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Sama stavba farských hospodářských budov však započala až na podzim 1876 a smrtí tehdejšího
faráře Ignáce Frankeho (v červnu 1877) byla pozastavena. U notáře ve Frýdku se 17. května 1878
proto sešel kostelní konkurenční výbor a sepsal protokol na sporné výlohy. (Ze zápisu se dovíme,
že jeho členy byli toho času: předseda František Rusina z Vyšních Lhot a členové výboru Josef
Matera z Dobré a František Vilček za Nošovic. Dále se jednání účastnili starostové Dobré, Vojkovic,
Nižních a Vyšních Lhot a bývalý starosta Dobré Jan Horák a konečně jménem nynějšího faráře
Jana Kittricha a zplnomocněnce sestra vloni zesnulého faráře Františka Mayerová.)

Na čísle popisném 106 zemřel 27. července 20letý krejčovský tovaryš Filip Nezhoda. Téhož roku
byl odsouzen Josef Nytra, nemajetný z Dobré, za krádež vozu a 30. července se tento oběsil
v arestu ve věku 60 let. (Nytra býval častým účastníkem soudních sporů.)

Školní. Toho roku odešel po pěti letech do Raškovic učitel Ferdinand Kuběna, zeť nadučitele
Jana Wojnara, kde se stal sám nadučitelem. Byl dajčfreundlichem — zněmčelým Čechem. — Na
Kuběnovo místo nastoupil Josef Kořínek pocházející z Hrabové, ten pak učil v Dobré tři roky.

V této době studovali mnozí na školách německých nejen z pouhé národní sleposti a pohodlí.
Z nesprávného domnění a na radu těchto různých „němečků“ totiž dávali rodiče své chlapce na
školy německé, aby z nich byli „pánové“, opora rodičů ve stáří. I z Dobré bylo několik takových.
1904 (před 120 lety). Nové hasičské skladiště bude okrasou Dobré. Po 12letém trvání sboru

dobrovolných hasičů obec žádosti ke zřízení hasičského skladiště letos svolila a nechala na obecní
útraty zbudovat krásnou budovu nákladem 5338 korun 58 haléřů (asi 800 000 Kč), na kterou
může být hasičský sbor vždycky pyšný. Největší zásluhu o tuto stavbu získal si starosta Karel
Moškoř, který k tomu přihlížel, aby skladiště nejenom ke kráse v obci, ale zvláště k užitku
hasičského sboru sloužilo. Hasičský sbor zřídil si taky novou stříkačku dle nejnovější soustavy
a tím způsobem zdokonalen je náš hasičský spolek (stříkačku z uvedeného roku stále hasičský
sbor v Dobré vlastní a stará se o něj vzorně naše hasičská mládež).

Stavba „hasičárny“ nebyla jednoduchá a ani vítaná; přišla totiž v době dosti nevhodné, jak
vyplývá z následujícího. Celý průběh je stručně vylíčen v zápisu ze schůzí sboru a uvádí mimo jiné
toto: Jelikož obec nechtěla hasičskému sboru dát přiměřený pozemek na stavbu, byla před 4 lety
(27. května 1900) podána žádost k c. k. okresnímu hejtmanství do Těšína, aby ráčilo zbrojnici
vystavět nebo místo pro jeho stavbu vykázat. Přišla ale odpověď, že obecní zastupitelstvo
ponechalo hasičům místo u císařské silnice (kde bývala panská hospoda a dnes je sokolské hřiště)
k postavení hasičského skladiště a zbrojnice o rozloze 89 sáhů. Obec ale že není schopná skladiště
postavit, neboť sama bude mít výdajů se stavbou školy. Teprve změnou na úřadě v posledních
volbách se ledy hnuly a najednou bylo místo příhodnější i peníze na stavbu.

Hasičská zbrojnice byla postavena v létě a počátkem podzimu na místě, kde dosud stála obecní
chaloupka č. p. 31, tak zvaný „pastušek“, v níž byla obecní šatlava a tato byla z toho důvodu
zbourána. V nové hasičské zbrojnici byla proto jedna zadní místnost určená jako obecní vězení,
kde byli zavíráni rušitelé nočního klidu a podobní delikventi. Dvě světnice byly jako byt a ten byl
pronajat Václavu Sedláčkovi, holiči, který si zde otevřel oficínu s holírnou. 

Svěcení nového skladiště stalo se v neděli 23. října. O 8. hodině ranní se shromáždily místní
spolky, od 9 vítány sbory okolní, spolky a hosté. V 10 hodin vyšel průvod z místností hostince
Brumovského (Oráče) ke kostelu a pak obcí ke skladišti, kde vykonal P. Josef Bárta svěcení. Odtud
se průvod odebral do kostela ke službám božím. Z kostela se šlo na oběd do hostince
Brumovského. Po obědě a odpočinku byla ve 2 hodiny odpoledne provedena zkouška nové
stříkačky a převezení výzbroje a hasičského nářadí z místností p. Brumovského do nového
skladiště. Pak následovala volná zábava.

(Události novější let 1924—2014 budou v následujících číslech Doberských listů.)

Připravil Rostislav Vojkovský, kronikář
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OBECNÍ ÚŘAD DOBRÁ – TELEFONNÍ SEZNAM
558 412 300 Ing. Jiří Carbol, starosta
558 412 312   Pavel Peterek, 1. místostarosta
558 412 301 Ing. Ludmila Baranová, 2. místostarostka

558 412 308 Martina Nytrová, vedoucí správního odboru
558 412 311 Marcela Krestová, referent správního odboru, sekretariát,
  podatelna, ověřování, CZECH Point
558 412 307 Radka Mohylová, referent správního odboru, matrika, 
  ohlašovna, ověřování, objednávky služeb, CZECH Point

558 412 305 Marcela Kolková, vedoucí finančního odboru, účetní
558 412 306 Jana Kolářová, referent finančního odboru,
  místní poplatky, povolení průjezdu přes most

558 412 303 Jaroslava Frischtoková, vedoucí stavebního úřadu
558 412 302 Alena Alexová, referent stavebního úřadu
558 412 310 Jarmila Lisníková, referent stavebního úřadu   
558 412 304 Markéta Řízková, referent životního prostředí, silniční  
  správní úřad, kácení dřevin, investiční referent

558 412 309 Ing. Tomáš Chýlek, vedoucí odboru správy
736 614 720  majetku a investic
---------------
739 705 945 přehrávání hlášení místního rozhlasu 
---------------
558 412 313 Zdravá výživa, Taťána Jursová

Otevírací doba sběrného dvora v Dobré
Pondělí    8.00 - 12.00 hodin
Středa  13.00 - 17.00 hodin
Pátek 13.00 - 17.00 hodin
Sobota   8.00 - 12.00 hodin

Správce sběrného dvora:
739 630 870 Evžen Lisník

Zpravodaj Obecního úřadu Dobrá, tel.: 558 641 491-2; fax: 558 641 202; oudobra@dobra.cz.
Pravidelný výtisk – Registrace DL. č.E 12337. Výtisk zdarma.

Za příspěvky a za texty v inzerci vydavatel neodpovídá.
Sazba a tisk © Tiskárna KLEINwäChTER holding s.r.o. Uzávěrka dalšího čísla: uvnitř listů.

Dovoz a odvoz kontejneru na bioodpad:
739 381 380 Zdeněk Friedel

Správce multifunkčního hřiště:    605 887 443    Jana Chobotová



Živý betlém

Mikulášský volejbalový turnaj

Koncert chrámového sboru Rozsvěcování vánočního stromu




